
  

 

 
Utdrag ur protokoll, fört vid sammanträde 
2013-04-18, § 9 

 

 Tid Torsdagen den 18 april 2013, kl 16.00 – 16.30 
   

 Plats Bråvallasalen, Stadshuset 
   

 Justerat Måndagen den 29 april 2013 

 
 

 

 

Joakim Larsson Maria Östberg Svanelind 

  

Närvarande 

 
Beslutande ledamöter: 

 Joakim Larsson (M) ordföranden  

Maria Östberg Svanelind (S), vice ordföranden  

 

Jan Tigerström (M)  

Lars Svärd (M)  

Theréz Randquist (M)  

Per Hallberg (M)  

Daniel Forslund (FP)  

Karl Malmqvist (C)  

Lars Arell (S) §§ 1-8, 10-26, 28-29  

Maria Nygård (S)  

Ann-Margarethe Livh (V)  

  
Tjänstgörande ersättare: 

Elin Olsson (MP)  för Åke Askensten (MP) 

Clara Lindblom (V)  för Anna Bäcklund (MP) 

Kenneth Nilsson (S) §§ 9, 27 för Lars Arell (S) 

 Ersättare: 

Therese Carlborg (M)  

Gustav Johansson (M)   

Maria Hagbom (M)  

Inga Osbjer (FP)  

Kenneth Nilsson (S) §§ 1-8, 10-26, 28-29  

Håkan Olander (S)  

  

 
Tjänstemän: 

 Förvaltningschefen Krister Schultz, Jenni Almgren, Marita Anheim, Ellinor Fiebranz 

Andersson, Mårten Frumerie, Gunnar Jensen, Ulf Jacksén och Åsa Wigfeldt samt 

borgarrådssekreteraren Martin Edgélius och föredragande tjänsteman Karl-Johan 

Dufmats. 

 

 

 



  

 § 9 

Ökat bostadsbyggande och samordnade miljökrav - genom 

enhetliga och förutsägbara byggregler. Delbetänkande av 

Byggkravsutredningen (SOU 2012:86) och Ett effektivare 

plangenomförande. Delbetänkande av Plangenomförande-

utredningen (SOU 2012:91). Anmälan av svar på remiss 
Dnr E2013-511-00142 

 

Beslut 

Exploateringsnämnden beslutar enligt exploateringskontorets förslag: 

 

1 Exploateringsnämnden beslutar att godkänna anmälan. 

 

Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 26 mars 2013. 

Skrivelse från FH-rådet för exploateringsnämnden och stadsbyggnadsnämnden. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 

Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP), Karl Malmqvist 

(C), vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) och Elin Olsson (MP) 

föreslår (se beslutet). 

 

2) Ann-Margarethe Livh m.fl. (V) föreslår 

att nämnden beslutar enligt följande:  

 

Avslå kontorets förslag till beslut. 

 

Därutöver anföra: 

 

Vänsterpartiet delar utredarnas slutsats att stoppregler för kommunala särkrav 

kan bidra till sänkta produktionskostnader vid nyproduktion. Att kommuner 

vill ställa starkare energi-, tillgänglighets- och teknikkrav vid nyproduktion är 

visserligen lovvärt, men medför flera problem.  

 

Det blir till exempel svårare att använda stora byggvolymer för att pressa 

produktionskostnaderna, eftersom produktionen måste anpassas efter 

riktmärkena i varje enskild kommun. Det reser också höga trösklar för mindre 

byggherrar som vill utöka sin verksamhet till fler kommuner och därmed 

utmana de stora byggjättarna som håller uppe priserna inom byggnadssektorn.  

 

Vänsterpartiet vill istället skärpa de nationella kraven i Plan- och bygglagen 

och Boverkets byggregler för energiåtgång och tillgänglighet så att högre men 

mer enhetliga krav gäller i hela landet. Vi vill dessutom ge Boverket ökade 

möjligheter att bedriva tillsyn och utöva sanktioner för att säkerhetsställa att de 

nationella kraven följs.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) ställer förslagen mot varandra och finner att 

nämnden beslutar enligt förslag från Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP), 

Karl Malmqvist (C), vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) och Elin 



  

Olsson (MP). 

 

Reservation 

Ann-Margarethe Livh m.fl. (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till sitt 

förslag. 

 

Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. 

(S) enligt följande:  

 

Vi tillstyrker kontorets yttrande. Och vi understryker vikten av att stärka och 

utveckla det kommunala självstyret. Det är självklart att en kommun ska kunna 

ställa egna krav i bygg och planprocesser som en del i kommunens strävan att 

utveckla olika verksamheter och projekt. Vare sig det handlar om miljö, eller 

energieffektiviseringar där exempelvis materialval och planers utformning kan 

ha betydelse eller om det handlar om att utveckla lokala planer för 

ungdoms/studentbostäder är det kommunen själv som ska formulera 

regelverket, inte enskilda byggherrar även om de slagit sig samman.  

 

Byggkravutredningens uppdrag är att underlätta byggandet i landet. 

Utredningen har haft i uppdrag att kartlägga vilka skillnader i tillämpningen 

och tolkningen av de tekniska egenskapskraven som förekommer i landets 

kommuner i samband med plan- och byggprocesserna. Bland annat föreslås att 

kommunerna inte längre ska få ställa krav på exempelvis energianvändning i 

nya byggnader, så kallade tekniska särkrav, utöver de som gäller i Boverkets 

Byggregler (BBR). Enligt utredningen leder de olika krav som kommunerna 

ställer till 10-15 procent högre byggkostnader. 

 

För Stockholm stad skulle det förslaget, ifall det gick igenom idag, innebära att 

vi var tvungna att sänka energikraven på vår nybyggnation.  

 

Energiläckage i fastigheter är en stor miljöbov och staden ser ett behov av att 

angripa problemen på flera sätt. Det är bra att kommuner kan gå före. Att 

hindra ambitiösa kommuner att gå före och ta ett större klimatansvar är inte en 

hållbar väg framåt. De krav som Stockholms kommun ställer strävar även efter 

att främja ett mer långsiktigt tänkande. 

  

Nyproducerade och befintliga byggnader ska vara långsiktigt hållbara med en 

så låg negativ miljöpåverkan som möjligt, samt sträva mot uppfyllnad av de 

nationella miljökvalitetsmålen. Boverkets byggregler innefattar minimikrav 

som förmodligen inte anses vara tillräckligt strikta och styrande för att nå detta 

övergripande mål. Därmed finns ett glapp mellan byggreglernas kravnivå och 

den nivå som krävs för att uppfylla lokala -, regionala - och även nationella 

mål. Kommunerna sätter egna särkrav för att fylla detta glapp. Lägstanivån 

som Boverkets byggregler är avsedda att beskriva behöver stärkas, vilket 

rimligtvis medför att de kommunala särkraven tappar i betydelse. 

  

De höga kostnaderna för nyproduktion är givetvis ett problem för Stockholms 

och andra tillväxtregioners bostadsmarknader. Det finns dock andra sätt att 

komma åt det problemet än att rikta in sig på de energieffektiviserande 

byggkraven. Det stämmer att särkraven är en faktor som bidrar till att 

byggkostnaden är högre i Stockholms kommun jämfört med andra kommuner 

som inte ställer särkrav. I ett längre perspektiv är det sannolikt att särkraven 



  

bidrar till en lägre totalkostnad, på grund av exempelvis lägre energikostnader. 

Om Stockholm går före och bygger med mer grön teknologi än andra delar av 

landet främjar vi dessutom miljöteknikutvecklingen och den gröna näringen i 

Stockholmsregionen. Det kommer att gynna Stockholm i framtiden. 

  

Staden måste verka för att skärpa byggkraven också på nationell nivå, men 

samtidigt är det viktigt att Stockholms stad har möjlighet att gå före. Det är en 

viktig del i det kommunala självstyret och det finns inga nog goda skäl att 

inskränka det.  

 

Jäv 

Lars Arell (S) har på grund av jäv inte deltagit i eller varit närvarande vid 

handläggningen av detta ärende. 

 

 

 
 

    Vid protokollet 

    Ellinor Fiebranz Andersson 

 

 

 

Rätt utdraget intygar: 

 

 

 

_________________________________ 

 


